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Ordstyrer: Camillo 

 

 

REFERAT 

UDSATTERÅD 

DEN 30. NOVEMBER 2022 

STED: FOLKETS HUS (NØRRE ALSLEV LANGGADE 57, 4840 NØRRE ALSLEV) 

TID: KL. 10:30-13:30 

RUNDVISNING KL. 10:30-10:50 

FROKOST: KL. 12:00-12:30 

 

DELTAGERE:  FRAVÆR   

JYTTE SØRENSEN 
(CFA BRUGERÅD) 
 

 

 

MARIA M. BENZON 
(KIRKENS KORSHÆR) 
 

 
 

LARS ARREDONDO 
(LAP GULDBORGSUND) 
 

 
 

CARSTEN HENNINGSEN 
(SØNDERSKOVHJEMMET) 
 

 
 

STINA EBBE 
(PERRONEN) 
 

 
 

CHRISTINA MADSEN 
(KRISECENTER GULDBORGSUND) 
 

 
 

LARS STRYHN-PETERSEN 
(SOCIALPSYKIATRI & CFA) 
 

 
 

BRITTA LANGE  
(SOCIALUDVALG) 
 

 
 

KATRINE FOLMANN VON ARENSTORFF 

CHRISTIANSEN 

(SOCIALUDVALG) 

 

 
 

CAMILLO KROG 
(SOCIALUDVALG) 
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1. Godkendelse af dagsorden 

Godkendt 

 

OBS: Jane Strandgaard Clausen deltog i stedet for Lars Stryhn-Petersen, da Lars har skiftet arbejde, og ikke 

længere er en del af Socialpsykiatrien og CFA. 

 

2. Godkendelse af seneste referat 

Godkendt 

 

3. Opsamling fra sidste referat 

Undersøgelse af netværk 

- Heidi har undersøgt muligheden for netværk regionalt, og Rådet for Socialt Udsatte 

anbefaler at række ud til nabokommuner der har udsatteråd 

o Maria kontakter udsatterådet i Lolland, Vordingborg og Næstved for at få et 

møde med formandskabet 

 

4. Socialudvalgets udvalgsstrategi – kort præsentation ved udvalgsformand, Britta 

Lange (orientering og drøftelse) 

• Udvalgsstrategien er vedhæftet, så I har mulighed for læse nærmere 

 

Britta gennemgik udvalgsstrategien, og alle har fået udleveret en pixi udgave af 

socialudvalgets strategi. Én af pointerne er blandt andet, at Udsatterådet bliver inddraget i 

arbejdet omkring udformning af en ny socialpolitik. Derudover kan I læse nærmere i det 

udleveret. 

 

Drøftelse: 

Der givers udtryk for, at manglen på cykelstier og offentlig transport fra de små byer og mod 

skolerne, giver bekymring hos forældre. Dette går ud over sundhed, socialt, grøn omstilling 

mm., som påvirker intentionerne med strategierne. 

- Vores tværgående arbejde med udvalgene, giver anledning til at dette bliver løftet 

videre på tværs 
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Der gives udtryk for, at huslejerne er tårnhøje, at det er svært at bosætte sig i boliger i 

Guldborgsund, som påvirker bosætningstemaer. Kan vi tænke ud af boksen for de borgere, der 

godt kan klare sig, men som brug for minimal støtte.  

- Den tænkte udsatte reform har temaer som housing first og et øget fokus på billige 

boliger, hvor husleje er tænkt ind. Herunder muligheden for at der kan søges tilskud til 

at sænke huslejen (til bestemte boliger). Der udover er der igangsat flere initiativer 

med henblik på at skaffe flere billige boliger – blandt andet drøftelse af skæve boliger. 

Der savnes målrettet boligindsatser mod familier. Der nedrives ældre boliger, for at gøre plads 

til nye boliger, hvor målgruppen ikke har råd til at betale huslejen. Der savnes en politisk 

udmelding på dette. Dette har effekt på trivsel og sundhed i familier. 

Husk, at når vi snakker housing first, at Odense har lykkes med at nedbringe halvdelen af 

deres hjemløse med housing first – men housing first er ikke for alle. Når folk skal i egen bolig, 

så kommer §85 støtte for sent. Der er ønske om at §85 støtten allerede starter inden 

udskrivning. Der ønskes et større brug af §83 til rengøring mm. Borgere ender i hjemløshed 

pga. sanktionering. Og dette opleves også når borgeren er indskrevet, at de bliver 

sanktioneret.  

Der er god erfaring med at jobcenter og visitationer kommer ud på vores tilbud. Der ønskes 

dog en større fleksibilitet fra kommunen omkring borgerens situation – og der ønskes større 

grad af lytning til de fagprofessionelle der arbejder omkring borgeren i hverdagen.  

- Vi skal samarbejde meget bedre. Men der findes ingen quickfix, og vi skal se fremad. Vi 

er på socialområdet i gang med en større udvikling, hvor vi imødekommer behovet 

borgeren har i endnu højere grad. Der arbejdes rigtig meget i kulissen omkring, 

hvordan vi løser opgaverne fremadrettet i fællesskab med vores botilbud/væresteder 

mm. 

Der er ønske om at der gøres brug af efterværn i endnu højere grad. Vi ønsker, at kommunen i 

endnu højere grad kommer ud og møder borgeren hvor borgeren er. 

Der findes fattigdom i Guldborgsund, og vi har mange fattige og udsatte – både børn og 

voksne. Det er vigtigt at vi har fokus på dette. 

Vi kan bruge Borgerrådgiveren (der er uafhængig af kommunens udvalg og forvaltning, men 

ansat direkte under kommunalbestyrelsen) til at håndtere de sager, hvor borgeren har brug for 

rådgivning i deres sager. Borgerrådgiveren kan findes her: Borgerrådgiver | Guldborgsund 

Kommune 

 

5. Datoer for møder i 2023 (beslutning) 

• Sekretær, Heidi Utermøhl, har lavet et udkast til datoer for møder i udsatterådet i 

2023, som er lavet med udgangspunkt i det aftalte tidsrum; onsdage mellem kl. 10:30-

13:30. Datoerne der foreslås er følgende: 

o 15. februar 2023 kl. 10:30-13:30 – rettes til efter vinterferien (se mail) 

o 10. maj 2023 kl. 10:30-13:30 

o 27. september kl. 10:30-13:30 

https://www.guldborgsund.dk/om-kommunen/borgerraadgiver
https://www.guldborgsund.dk/om-kommunen/borgerraadgiver
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o 06. december kl. 10:30-14:00 inkl. mini julefrokost i udsatterådet 

 

 

Alle datoer er godkendt, undtagen 15. februar 2023 som falder i vinterferien. Heidi sender et 

nyt forslag rundt til Udsatterådet, som bliver vedtaget på mail. 

Datoer skal ikke ligge på udbetalingsdatoer. 

 

6. Temadag for alle relevante aktører på udsatte området (beslutning) 

• Jf. vores sidste referat, skal vi på dagens møde fastlægge en dato, hvor suppleanter og 

relevante aktører på udsatte området, kan deltage i en temadag – et forlænget møde. 

o Det foreslås, at vi forlænger mødet den 27. september (kl. 10:30-15:30) for at 

afholde temadagen 

 

Datoen er godkendt. Suppleanterne og relevante aktører deltager i hele tidspunktet.  

 

7. Fastlæggelse af netværksdag for lokale udsatteråd i området og relevante aktører 

(drøftelse og beslutning) 

• Udsatterådet gav udtryk for på sidste møde, at der er ønske om at afholde en 

netværksdag for de lokale udsatteråd i området (Lolland, Vordingborg, Næstved) og 

andre relevante aktører. Hvis udsatterådet forsat ønsker dette, foreslås det, at vi 

allerede nu ligger os fast på en dato, så forberedelserne kan starte. 

o Følgende datoer foreslås: 

▪ Den 24. maj kl. 13:00-16:00 (halv dag) 

▪ Den 31. maj kl. 09:00-14:00 

▪ Den 31. august kl. 09:00-14:00 

▪ Den 25. august kl. 09:00-14:00 

▪ Den 12. oktober kl. 09:00-14:00 

 

Netværksdagen har det formål at udveksle erfaringer på tværs af udsatteråd. Det bliver i 

første omgang formandsskabet der mødes med de øvrige udsatteråd. 

Dato for netværksmøde: Formandsskabet beslutter i samarbejde med de øvrige udsatteråd, 

hvornår de afholder et netværksmøde. 

 

Forslag: Der sendes et brev til de øvrige udsatteråd, omkring hvad de tænker om ovenstående 

idé. Camillo og Maria udarbejder dette. 
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8. Status hjemløsereform samt hjemløsetælling uge 43 (orientering) 

• Sekretær, Heidi Utermøhl, giver en status på hjemløsereformen samt den igangsatte 

lokale hjemløsetælling i uge 43 

 

Vi afventer forsat at hjemløsereformen bliver vedtaget. 

Administrationen på socialområdet er i gang med at samle resultatet fra den lokale 

hjemløsetælling i uge 43. Socialudvalget bliver præsenteret for resultatet på deres 

næstkommende møde, og herefter bliver udsatterådet præsenteret for resultatet. 

At lave hjemløsetællinger er kompliceret, og vi er blevet klogere undervejs i processen. 

Det er problematisk, at der i den landsdækkende hjemløsetælling ikke er medtaget alle 

registreringer – herunder gadesovere, som Kirkens Korshær har indberettet. Dette er en fejl, 

som man er klar over hos VIVE. 

 

9. Udsatterådets ønsker til kommende temaer for møder i 2023 – ved formand, Maria 

M. Benzon (drøftelse) 

• Formand, Maria M. Benzon, faciliterer en proces, hvor alle udvalgets medlemmer får 

mulighed for at byde ind med temaer til udvalgets møder i 2023 

 

Brainstorm af ideer: 

- Mobilitet – inklusion (Lars) 

- Somatik og ulighed i sundhed (Lars) 

- Bosætning og husleje (Camillo) 

- Psykiatri (Jane) 

- Sundhedsprofilen (Britta) 

o Somatik, ulighed i sundhed, psykiatri mm. 

- Synlighed af tilbud der findes i kommunen (Jytte) 

- Synliggørelse af problematikker (hjemløshed, psykiatri mm.) over for vores politikere 

(Camillo) 

- Tilgængelighed – ikke alt er digitalt (Jytte) 

- Digitalt udsathed (Lars) 

- Hjemløshed (Maria) 

- Fattigdom (Maria/Bodil) 

- Ensomhed – fællesskaber (Bodil) 

- Førtidspension (Lars) 

- Jobcenter – udfordringer med lange forløb (Lars) 

- Vold (Christina) 

- Misbrug (Carsten) 
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- Livsstil og forebyggelse (Lars) 

- Livskvalitet – det gode liv (Katrine og Christina) 

- Tværfagligt samarbejde i forhold til sundhedsvæsnet (Christina) 

- Tværsektionelt samarbejde (Jane) 

- Regionens udsatteråd (Britta) 

- Synlighed af udsatteråd (Britta) 

- Samarbejde på tværs af kommunen (Stina) 

- Boblberg – invitere de udsatte ind til mad/møde (Bodil) 

- Idé katelog til vores udvalg (Carsten) 

- Invitere os selv til forskellige samarbejdspartnere for at fortælle, hvad vi går og laver – 

blandt andet jobcenter (Stina) 

- 10 gode råd til hvordan vi arbejde med fx en hjemløs (Maria) 

 

På næstkommende møde samles trådene fra punktet, og temaer fastlægges for det kommende 

år. 

 

10. Eventuelt 

Mona Jensby er fratrådt fra Socialudvalget og udsatterådet. Katrine Folmann von Arenstorff 

Christiansen er blevet medlem af udsatterådet som repræsentant fra Socialudvalget. 

 

Lars har delt materiale ud omkring ”Tænk somatikken med”. Dette bliver også sendt ud til alle 

i udsatterådet. 

 

Udskiftning af medlemmer af til udsatteråd 

- Hvad gør vi, når der midt i perioden sker frafald fra medlemmer. Forretningsorden 

foreskriver, at når medlemmer udtræder af rådet, skal nye medlemmer udpeges for 

den forening eller organisation, som har indstillet det medlem, som skal erstattes. Bodil 

tager med videre til Socialudvalget, hvordan de ønsker at blive orienteret om ændringer 

i udsatterådet. 

Høringssager – hvordan vil vi gøre dette 

- Udsatterådet skal overveje, hvordan det fremadrettet håndterer høringssager. 

 

Fremtidige punkter 

 

Dato Emne/tema Beskrivelse 
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 Høringssager Hvordan håndterer vi disse 

 Udskiftning af medlemmer i 

udsatterådet 

Hvordan håndterer vi 

udskiftning af medlemmer 

midt i en periode 

 Temaer for udsatterådet På næstkommende møde 

skal der fastlægges temaer 

for udsatterådets møder med 

udgangspunkt i pkt. 9 

 


